
NOVOLETNA INVENTURA

Kako h itro  beži čas. Še sveži so 
spom ini n a  lanskoletna praznovanja 
ob  N ovem  letu  in  že se bodo  m orali ti 
um akniti novim. Postali smo leto dni 
starejši, izkušnejši in boljši.
G eneraln i rem o n t H  kadne peči in 
p ripadajočih  proizvodnih  IS linij je  
bil zadnji in največji investicijski 
zalogaj v p e tle tn em  obdobju , ki smo 
ga doživljali po razpadu  ju g o  trgov. 
P red  nam i je vsaj dvoletno obdobje  
dela brez večjih m oten j v proizvodnji 
in večjih vlaganj v podjetju , čeprav se 
že počasi p rip rav ljam o  tu d i na  
rem o n t I kadne peči, ki naj bi jo  
obnov iliv le tu  2000.
Po vsem, kar sm o doživljali v zadnjih  
nekaj le tih , lahko  danes m irn o  
rečem , da  smo uspeli in  zelo sem 
vesel in  ponosen  na  to. Večini je  bila 
p rih ran jen a  živčna vojna, ki sm o jo  
posam ezniki bili p ri zagotavljanju 
pogojev za nem o ten o  proizvodnjo,

prodajo  naših izdelkov in seveda 
zagotavljanju denarja  za plače in  vse 
kar sodi poleg.
Č eprav so pogoji poslovanja za 
izvoznike v tem  letu še slabši kot lani, 
kljub tem u  lahko danes ugotovim, 
da  se razm ere v podjetju  počasi le 
popravljajo in  um irjajo. Postopno se 
zm an jšu je  zado lženost, v račam o 
kredite, osvajamo nove kupce in 
trge. Socialna varnost zaposlenih ni 
več ogrožena v taki m eri ko t v 
preteklosti, ju trišn ji dan  postaja še 
stabilnejši in  zanesljivejši.
M nogoj e razlogov za zadovoljstvo pa 
tu d i  n e k a j  za  z a s k r b l j e n o s t .  
P redbožični in p rednovo letn i čas je  
obdobje, ko je  sm iselno za trenu tke  
pozabiti n a  vse težave, ki so nas 
sprem ljale v iztekajočem  se le tu  in 
tudi tiste, ki nas bodo  obrem enjevale 
v prihajajočem  letu. Zato se v teh 
d n e h  p o sv e tim o  svoji d ru ž in i , 
prijateljem , vsem, k ijih  im am o radi. 
Spoštovane sodelavke in sodelavci in 
vsi ostali, ki p reb ira te  naš časopis, naj 
vam ob tej priliki zaželim  vesele 
božične prazn ike in vse najlepše v 
novem  letu.

» Sanacija tako velikega podjetja kot 
je  naša steklarna, s . tremi tako 
različnimi proizvodnimi programi, 
in to na način, ko smo se dogovorili, 
da sanacijo izpeljemo po "mehki" 
varianti brez odpuščanja delavcev bo 
zahtevalo od nas ogromno naporov, 
skupnega dogovarjanja, mnogo 
odrekanj, predvsem pa je  to proces, ki 
ne bo dal rezultatov v šestih mesecih, 
marveč je  to proces, ki bo trajal nekaj 
naslednjih let. V treh do štirih letih 
naj bi bila steklarna sanirana tako v 
tehnološkem, organizacijskem kot 
tudi kadrovskem področju. « so bile 
z a k l ju č n e  m is li  d i r e k to r j a  
podjetja  n a  enem  od  številnih 
skupnih  sestankov sindikata in 
vodstva pom lad i leta 1993.
M o rd a  m a lo  č u d e n  uv o d  v 
članek, v ka terem  naj bi na kratko 
ocenil dogajanja v iztekajočem  se 
letu, pa  vendar so misli izrečene v

tem  uvodu tesno povezane tud i z 
d o g o d k i  v le to š n je m  le tu .  
O bsežen rem on t, ki je  bil letos 
izveden n a  H  peči v ob ratu  
em balažnega stekla, je  za sindikat 
tu d i u ra d n o  z a d n je  d e jan je  
skupnega sanacijskega p rog ram a 
iz le ta  1993. O sebno m enim , da 
je  to  po g lav je  v z g o d o v in i 
steklarne s tem  zaključeno in da 
je  čas za pisanje novega poglavja, 
v katerem  naj bi končno  tudi za 
naše podjetje nastopili prijaznejši 
časi.
M o r d a  z v e n i  to  p r e v e č  
optim istično, glede na  to, d a  je  
p red  nam i vrsta procesov, na  
katere  nim am o večjega vpliva, 
bodo  pa v m arsičem  usodni tudi 
za naše podjetje. V m islih im am  
predvsem  naše p rid ru žev an je  
evropski skupnosti, ki nam  bo 
prineslo  tako dobre  ko t tudi slabe 
strani.
Č e n a  k r a tk o  s t r n e m  vsa  
dogajanja v našem  podjetju  za 
iztekajoče se leto, bi lahko dejal, 
d a  so  b i l e  k l ju b  v e l ik im  
likvidnostnim  prob lem om  plače 
in  o sta li p re je m k i izp lačan i 
pravočasno in  v višini, k o t jo  
do loča  kolektivna pogodba. 
Kljub tem  dejstvom p a je  za nam i 
leto , v katerem  je  bilo s strani 
vodstva p rek ršen ih  kar nekaj 
d o g o v o ro v .  T u  b i o m e n i l  
p re d v se m  z n a n e  z a p le te  in  
ne izpo ln jeno  obljubo o izplačilu 
regresa za le tn i dopust do m eseca 
ju lija . Regres je  sicer bil izplačan, 
v e n d a r  j e  b ilo  p r e k o  200  
zaposlenih  poslano n a  obvezen

IZ VSEBINE:

-Notranji delničarji 
-N ovi izdelki
- Inter\ju: Pero Ereiz
- Interviu: Leo Moder
- Zanimalo vas bo
- Horoskop
- Križanka

D irektor 
Stojan B inder



SODELOVANJE
STEKLARNE HRASTNIK-KEFLA

N o v i izdelk i iz naših p ro izvod n ih  linij 
zagotavljajo našo  tržno aktualnost

kolektivni dopust z izplačanim i 20 
tisočaki regresa, kar je  m arsikom u 
krepko  sprem enilo  načrte  za le tn i 
dopust. T udi na  področju  red n e  
dobave  de lo v n ih  in  zašč itn ih  
sredstev v letošnjem  letu kljub 
m alenkostn i izboljšavi še n i 
uvedeno  n o rm alno  stanje. U pam , 
da se bo po aktivnostih, ki jih  
vodita sindikat in svet delavcev v 
naslednjem  letu tudi to področje  
uredilo . Kljub tem u  vseeno upam , 
da  z le to šn jim  le to m  zak lju 
č u je m o  o b d o b je  n e k a j l e tn e  
sanacije podjetja. O d  naslednjega

Da bi se delničarji delniških družb , 
ki so se preoblikovale po  Zakonu o 
l a s t n i n s k e m  p r e o b l i k o v a n j u  
podjetij, lahko povezali in prevsem  
skupaj uresničevali korporacijske 
prav ice v novo n asta li de ln išk i 
d ru ž b i, j e  Z akon  o p revzem ih  
(Ur.l.RS, št.47 /97) p rinesel nekaj 
m ožnosti, kako se organizirati, da  bi 
dosegli v prim erjavi z d rug im i, 
večjimi lastniki, skupen  učinkovit 
nastop  in  imeli m ožnosti večjega 
vpliva.
N aj p re d s ta v im o  m o ž n o s t oz. 
p r e d n o s t  - u s tan o v itv e  d ru ž b e  
pooblaščenke.
V m esecu  avgustu 1997 je  p ričel 
v e lja ti Z akon  o p rev zem ih  (v 
nadaljevanju ZPre), ki je  m očno  
posegel tud i v Zakon o gospodarskih  
d ru ž b a h  in  s tem  v ž iv ljen je  
p reo b lik o v an ih  d e ln išk ih  d ru žb . 
Poleg vseh d rug ih  določil je  ZPre 
zaostril zakonske zahteve Z akona o 
gospodarsk ih  d ru žb ah  in om ejil 
u resn ičevan je  g lasovalnih  pravic 
p reko  pooblaščencev, n a  način  ko tje  
bil zastavljen v sp rejetih  pravilih 
n o tran jeg a  odkupa pri postopku 
l a s tn i n s k e g a  p r e o b l ik o v a n j a ,  
prevsem  zaradi obvezne p o n u d b e  za 
nakup  vseh deln ic družbe. Vodja 
n o tran jeg a  o d kupa  ne  bo m ogel 
brez posebn ih  pooblastil zastopati 
d e ln ič a rje v  n a  sk u p šč in i. Z P re  
p redv ideva  m o žn o s t ustanovitve 
d ružbe pooblaščenke, ki predstavlja 
p o m em b n o  izjemo, g lede siceršnje 
obveznosti vsakega posam eznika, da 
m o r a  p o d a t i  p r i  p r e s t o p u  
do ločenega praga posesti delnic,

leta p a  pričakujem , da  bo to 
obdobje, v ka terem  naj bi končno  
pričeli poslovati kot vsa n o rm aln a  
podjetja.
Naj s to  željo zaključim ta  članek 
in vsem zaposlenim  in njihovim  
d ru ž in sk im  č lan o m  zaželim  
p rije tn e  b o ž ične  p razn ike  te r 
obilo zdravja in osebne sreče v 
novem  letu  1998.

P redsednik  sindikata 
S teklarne H rastn ik  

Soniboj Knežak

p o n u d b o  za odkup  vseh delnic 
družbe.
Zakon torej om ogoča, da delničarji 
družbe, ki se je  preoblikovala po 
Z a k o n u  o l a s t n i n s k e m  
preoblikovanju  podjetij (in ki ni 
im ela javne  prodaje), ustanovijo 
novo kapitalsko d ražbo ; ustanovi se 
s s tv a rn im i vložki - d e ln ic a m i 
p re o b lik o v a n e  d e ln išk e  d ru ž b e  
(n p r .  S te k la r n e  H r a s tn ik ) .  Z 
ustanovitvijo takšne d ružbe dosežejo 
deln ičarji večjo stopnjo povezanosti, 
d ružba  pa im a lahko v lasti tudi 
d rugo  prem ožen je , saj delničarji 
poleg  deln ic  lahko vplačajo tudi 
denar.
D ru ž b a  p o o b la š č e n k a  se  bo  
ukvarjala prevsem  s tem , da bo 
gospodarila s svojimi deln icam i - s 
tem  upravljanjem  bo soupravljala 
m atično delniško d ružbo  (v našem  
p rim eru  S tek larno  H rastn ik  d .d .) . 
Zelo p o m em b n o  je  vedeti, da so po 
Z a k o n u  o l a s t n i n s k e m  
preoblikovanju  podjetij po  p re teku  
dveh le t de ln ice  prosto  prenosljive. 
V p r im e ru  u stan o v itv e  d ru ž b e  
pooblaščenke p a je  ure jan je  p renosa 
d e ln ic  stvar n je n e g a  s ta tu ta , s 
katerim  se d ru ža  lako "zapre" tako, 
d a je  p roda ja  deln ic m ožna šele po 
p re d h o d n i  p o n u d b i ob sto ječ im  
deln ičarjem  oz. ob soglasju družbe. 
Zpre je  za d ružbo  pooblaščenko 
d o lo č i l  iz je m o  o d  o b v e z n o s ti 
podajan ja  jav n e  p o n u d b e  za odkup  
d e ln ic  po  p re s to p u  do lo čen eg a  
p raga posesti delnic.
O pozoriti velja tudi n a  m ožnost, da 
la h k o  d r u ž b a  p o o b l a š č e n k a  
p r i d o b i v a  d e l n i c e  v o k v i r u  
sek u n d a rn eg a  trga  delni,c, torej 
lahko z d en a rn im i sredstvi odkupu je  
d e ln ic e  m a tič n e  d ru ž b e  (n p r. 
S teklarne H rastn ikd .d .), p ri čem er 
je  p rodaja lec  lahko vsak im etnik  
delnic.

B ranka N efat, dipl.iur.

Po osamosvojitvi Slovenije leta 1991 
je  v p rog ram u  em balaže nastala 
d ram atična  tržna situacija. Padec 
jugo trgov  je  za ta p ro g ram  pom enil 
polom , g lede n a  več ko t 40% delež 
p ro g ra m a  v c e lo tn i re a liz a c iji 
p o d je t ja  p a  j e  b ilo  o g ro ž e n o  
poslovanje sam e steklarne.
Rešitev iz nem ogoče situacije je  
prišla, k o je  firm a Italvetro privolila 
v sodelovanje. To je  bila kalvarija za 
obe strani - izjemni prob lem i v 
osvajanju zahtevnih izdelkov, p a  še 
večji pri paletiz iran ju  in odprem ah . 
S teklarni je  iz tega sodelovanja ostal 
odločilen  kapital za p rih o d n o st - v 
znanju , p rog ram ih  in trgih, kar je  
daleč presegalo  negativne posledice 
(p re k in ite v  so d e lo v an ja  z Ital- 
v e tro m ).
Prav n a  osnovi om en jenega kapitala 
je  nastalo sodelovanje z vodilno 
evropsko firm o za trženje posebn ih  
steklenic - Kefla Glas iz N em čije. To 
sodelovanjeje prineslo  in  še p rinaša

nove kvalitete na  razvojnem , tržnem  
in  te h n o lo šk e m  p o d ro č ju , kar 
S tek larno  H rastn ik  visoko pozi- 
cion ira  v Evropi. V tem  prispevku 
želim o predstaviti nekate re  akterje 
tega uspešnega sodelovanja, njihove 
pog lede  in  razmišljanja. Za uvod 
nekaj misli g. Walteija, lastnika in 
glavnega kreatorja firm e Kefla Glas:

Ali je  danes razvoj novih oblik na 
področju steklenic pomemben?
Razvoji novih oblik  na področju  
steklenic so danes pom em bnejši kot 
kdajkoli, ker postaja življenjska 
krivulja izdelkov čedalje krajša. Se 
p red  10 leti je  bil prvi kriterij pri 
steklenici d ob ra  kvaliteta, kar p a je  
d a n e s  sam o  še p re d p o g o j  za 
prodajo . D anašnje zahteve p a  so 
u sm erjene  v design steklenice, ki 
m ora  biti nenavaden , ker se d rugače  
v Evropi kratko m alo ne  dajo več 
prodati.

Ona - On: primer sokreiranja Steklarne Hrastnik in Kefla Glas

PRILOŽNOST ZA NOTRANJE 
DELNIČARJE

P roti sovražnim  p revzem om  Stek larne s strani “o u ts id e ije v ”



npr. A dam /E va, Odiseja, Elle in 
Lui, Lola, N ixe itd da im enujem  
sam o nekatere .
Z agotovo b om o  v p rih o d n je  s 
S teklarno hodili po poti, ki nam  
o d p ira  nove d im enzije , saj so 
steklenice, ki smo jih razvili v 
zadnjih  letih , proizvodno tehn ično  
tako težke za realizacijo, da  jih  
lahko proizvajam o m aksim alno v 
štirih stek larnah  v Evropi. Večkrat 
investiram o d en ar v projekte, pri 
k a te rem  n ism o  s ig u rn i, ali je  
proizvodnja sploh možna.
To je  težavna p o t za obe s tra n i, ki

pa  nam  dolgoročno pom aga da 
preživ im o n a  trž išču , k je r je  
situacija na  področju  standardn ih  
steklenic označena z uničujočo 
konkurenco , ki vodi v zaprtje 
steklarn in s tem  z izgubo m nogih  
d e lovn ih  m est za p r ih o d n o st. 
Sodelovanje m ed Steklarno in 
Keflo se je  v zadnjih letih  razvijalo 
sanjsko dobro  in na  prijateljski 
o s n o v i .  Z a se  s e m  p o v s e m  
prep ričan , da  je  to sodelovanje 
do lgoročno  naravnano  in  se že 
sedaj veselim naslednjih  let.

G. Walter - podjetnik in generator idej

Sami kupci so prisiljeni, da se ločijo 
od  konku rence  n a  trgu  in to  je  pri 
izdelkih iste vrste pravilom a m ožno 
samo s pom očjo  nenavadne - izredne 
oblike em balaže.

Kako gledate na sodelovanje s 
Steklarno na p odročju  razvoja 
izdelkov?
Težava pri razvoju nove steklenice, ki 
je  glede na design nenavadna, je  
prvič proizvodno - teh n ičn a  m ožnost 
in  d r u g ič -  v iz u a l iz a c i ja  id e je  
steklenice (S teklarna H rastn ik  je  to 
rešila z m odeli iz g lin e ).
Prav n a  tem  področju  kreativnosti 
o z . ra z v o ja  ta k o  im e n o v a n ih  
d iz a jn e rs k ih  s te k le n ic  sm o p ri 
S t e k l a r n i  H r a s t n i k  n a š l i  
op tim alnega p artnerja , ki nam  daje 
og rom no  pom oč pri realiziranju 
naših idej, pri čem er pa je  posebnega 
p o m e n a , d a  g re  za v z a je m n o  
so d e lo v a n je  (m i v N em č iji to  
opisujem o z isto valovno do lž in o ).

Tu se pogosto  dogaja, da  so naše 
p r e d s t a v e  p r e s e š e n e  z a r a d i  
kreativnosti S teklarne, tako d a je  na 
koncu  težko reči, kdo je  zaslužen za 
to, da  se n a  tržišče prinese  uspešen 
izdelek.
Skrivnost uspešnega sodelovanjaje v 
tem , da v S teklarni dobim o tako 
pom oč n a  idejnem , kakor tud i na  
tehn ičnem  področju ; ves razvoj tako 
p o te k a  n a  e n e m  m e s tu ,  k a r  
pravilom a skrajša časovni faktor. Za 
nas nam reč  ni p om em bno  sam o to, 
da  stalno razvijamo nove izdelke za 
tržišče, am pak  je  p ri tem  zelo 
p o m e m b e n  d e ja v n ik  čas, k e r  
h o č e m o  v e d n o  p r v i  p r in e s t i  
do ločeno  tem o na  tržišče.

Kako gledate na sodelovanje v 
bodoče?
T udi v p rih o d n je  hočem o skupaj s 
S teklarno postavljati nove tren d e  v 
sektorju  steklenic in  nadaljevati 
serijo naših uspešn ih  izdelkov, kot

Eva - personalizirana steklenica, prodajni uspeh



e m b a la ž a  b o  t u d i  p r o g r a m  
ju t r i š n je g a  d n e , ki p a  g a  b o  
karakteriziralo  še več vgrajenega 
znanja in  izvirnih oblik, vse n a  meji 
tehnoloških  zm ožnosti. P repričan 
sem, da sodim o resn ično  v sam 
evropski vrh proizvajalcev tovrstnih 
izdelkov, z ozirom  na  prodajne  
možnosti in pričakovanja trga  pa  
p lan iram o za leto  1998 predelavo 
stroja IS2, s č im er bom o om ogočili 
proizvodnjo posebne em balaže tudi 
n a  tej liniji.
N e o b d e la n o  j e  tu d i  p o d ro č je  
proizvodnje steklenih  izdelkov za 
p o g rn jen o  mizo na  IS linijah, zato se 
zelo intenzivno pripravljam o na  
se jem  v F ra n k fu r tu  v m esecu  
feb ru a rju  1998, kjer bom o tudi 
tem u  segm entu  evropskega tržišča 
prikazali tehnološke in proizvodne 
m ožnosti S tek larne ter o benem  
p onud ili trgu  proizvodni program , 
ki bo služil ko t dopolnitev  p rogram u 
p o g rn jen e  m ize v PC p og rn jena  
miza.
Časa za p red ah  torej ne bo. N apor 
povezan z osvajanjem vedno novih 
tehnologij in  novih izdelkov bo 
m orala  biti stalnica v podjetjih , ki se 
želijo razvijati n a  daljši ro k  in  
S tek larna hoče in m ora  biti ena 
izm ed njih. U spehi, ki sm o jih  
d o ž iv e li s p r e s t r u k tu r i r a n je m  
proizvodnje v PC em balaža v zadnjih 
letih  in strokovna usposobljenost 
vseh akterjev tako v proizvodnji ko t v 
o s ta lih  s tro k o v n ih  s lu ž b a h , so 
jam stvo, da  sm o sposobni osvajanja 
tud i novih izzivov, ki jih  postavlja 
p red  nas d inam ično  razvijajoči se 
zahtevni trg. Zato sem optim ist.

U redništvo

S področja  prodaje  je  svoj pogled  na 
sodelovanje obeh  firm  predstavila 
ga. Majda Krošlin:

KEFLAGLAS je  eden  naših  največjih 
kupcev em balažnega stekla. Začetki 
sodelovanja segajo v le to  1993 in 
s ic e r z n a k u p o m  n e k a j tip o v  
s tek len ic  iz n a šeg a  ta k ra tn e g a  
p rodajnega program a (Cristalina, 
A rcobaleno, A urora, T ram an to ). V 
n a s le d n j ih  le t ih  s ta  K efla  in  
S teklarna izkoristili tržno  priložnost 
in  se  u s m e r j a l i  iz k l ju č n o  v 
proizvodnjo in  prodajo  nenavadnih , 
s p e c ia ln ih  o b lik  s te k le n ic  in  
zamaškov. Kefla je  ne izčrpn i vir idej, 
n ek a te re  sm o označili celo ko t 
"nore" ideje.
M nogokrat nam  v začetku niso bile 
j a s n e  te h n ič n e  in  te h n o lo š k e  
m ožnosti realizacije ideje. Vodilo pa  
nas je  spoznanje, da  m oram o znati 
uporab lja ti p am et in znan je  ter tako 
delati bolje, učinkoviteje in h itreje 
ko t d rug i, ker si lahko  le tako 
zagotovim o obstoj in nadaljno  rast. 
O g ro m n a zahvala gre  Kefli, ki je  
investirala tu d i v p recej rizične 
p ro jek te  ko t tudi neustrašnosti in 
sposobnosti naše proizvodnje te r 
Forsteku za izdelavo modelov. 
U spešno sodelovanje je  ustvarilo 
" č u d o v iti  sve t s te k le n ic " ,  k o t  
im enuje  Kefla v svojem zadnjem  
katalogu svoj p rodajn i p rogram . O d 
s k u p n e g a  š tev ila  p ro iz v e d e n ih  
izdelkov v letošnjem  le tu  je  več ko t 
60% novih  izdelkov.
D obre rezu lta te , ki k ronajo  dobro  in  
vestno delo , pričakuje  S teklarna v 
n a s le d n j ih  le t ih ,  ko  se b o d o  
proizvodne serije novih proizvodov 
ponavlja le  v okviru  d o lg o ro čn o  
n a r a v n a n e g a  s o d e l o v a n j a .  
Zavedam o se k o n ku rence  n a  trgu , 
zato je  naša stalna naloga ustvarjati 
pogoje za zniževanje stroškov in tako 
kupcu  p o n u d iti kon k u ren čn e  cene. 
U sp ešn o  n a d a ljn je  so d e lo v an je  
bom o utrjevali s kakovosgo izdelkov, 
pa tudi s kakovostjo in odličnostjo  
odnosov.

Z a  p r i h o d n o s t  ž e l i m o  in  
pričakujem o, d a  bosta Kefla in 
S teklarna skupno  sledili is tem u cilju 
biti vodilni na  tržišču specialnega 
em balažnega stekla.
Direktor Binder pa je  v svoji oceni 
uspešnosti S teklarne H rastn ik  na  
te m  p o d r o č ju  iz p o s ta v i l tu d i  
izhodišča za naprej:
Proizvodnja posebne em balaže je  
bila po  izgubi j  ugo trgov p o  le tu  1991 
p rav zap rav  e d in i  im p e ra t iv  za 
S tek la rn o , saj ve likost p eč i in  
struk tu ra  instaliran ih  proizvodnih  
lin ij n i o m o g o č ila  r e n ta b i ln e  
proizvodnje n a  p rogram ih , ki smo 
jih  do tistega tren u tk a  tržili. Posebna

Nixe (morska deklica) - eden najnovejših projektov 
Steklarne Hrastnik in Kelfa Glas



Protagonisti našega uspeha
PERO EREIZ

“Kot dobrega sodelavca sm o ga ocenili še preden je  pred dobrimi 
desetim i leti pričel z delom  v naši sredini, ko je  pri nas opravljal le 
razna izvajalska dela. N i nas razočaral. Zaradi svoje sposobnosti in 
ustvarjalnosti je  relativno hitro napredoval, zelo s e je  izkazal tudi pri 
zadnjih dveh remontih, še posebej na H-kadni peči.
Svojo delavnico vodi zgledno, zelo uspešno pa uvaja v delo tudi mlado 
ekipo v svoji sredini.“
S tem i besedam i je  bilo posprem ljeno  priznanje, ko ga je  d irek to r 
podjetja  Stojan B inder na  P razniku Stekla in  svetlobe izročil Pero 
Ereizu v zahvalo za dob ro  delo  v preteklosti in vzpodbudo za še boljše v 
ju trišn jem  dnevu.

Naš sodelavec ste postali leta 1989, 
to torej ni bil več čas mladostnega 
zanosa iskanja prve zaposlitve. Kaj 
vas je  navedlo, da ste potrkali na 
naša vrata?
Preko Gradisa, k jer sem bil dotlej 
zaposlen, smo delali n a  te renu , kar 
p re c e j tu d i v H ra s tn ik u , m ed  
drug im  tudi v našem  podjetju . Za 
S teklarno sem tako delal, še p red en  
sem bil dejansko zaposlen v njej.
V H rastn iku  sem  spoznal dekle, 
svojo bodočo  ženo. Ni mi bilo več do  
tega, da  bi se selil in  delal po  te renu , 
zaželel sem si u re jenega  življenja. 
D elo zidarja-vzdrževalca v S teklarni 
se m i je  zdelo tud i dovolj zanimivo, 
zato sem se pozan im al o m ožnosti 
red n e  zaposlitve. Izgleda, da  so bili z 
m ojim  delom  zadovoljni, zato sem jo  
čez nekaj mesecev tud i dobil.

Kje in kako ste preživeli mladost, kje 
ste se  šolali?
M ladost sem preživel v rodn i Bosni. 
Po končan i osnovni šoli sem se tako 
ko t m nogo  m ojih  sošolcev odločil za 
zidarski poklic in  se prijavil n a  razpis 
š t ip e n d ij  s lo v e n sk e g a  p o d je t ja  
G radis iz Celja. N ato sem tri le ta  
obiskoval poklicno g radbeno  šolo v 
L jubljani. Polovico šolskega le ta  
smo im eli štiri dn i v ted n u  teo retičn i 
pouk , en  dan  pa  prakso. P reostanek  
šolskega leta p a  sem  bil na praksi v 
Celju. Š tipendijsko razm erje m i je  
veliko pom enilo , saj se sicer sp loh  ne  
bi m ogel šolati. Š tip e n d ito r je  
poravnal stroške bivanja v in te rn a tu  
in  n a m  iz p la č e v a l  k a r  le p o  
štipendijo , s ka tero  sem se preživljal, 
pa še ostalo m i je . Res pa  sem bil 
vedno  bolj skrom en.

V ž iv ljen ju  m la d eg a  č lo v ek a , 
dejansko še otroka, je  to najbrž velik 
pretres. Kako ste se sprijaznili z 
ločitvijo od staršev in prijateljev in 
se prilagodili v Sloveniji?

Bolj kot je  bilo v resnici hudo , m e je  
bilo tega strah. V Z idanem  M ostu 
sem se kar ustrašil ozke skalnate 
do line in  p lašno opazoval ljudi, ki so 
govorili v jeziku, ki ga sploh nisem  
razum el. Kmalu pa  je  vse steklo v 
n o rm alne  tokove.
V tistem  začetnem  obdob ju  sem se 
res h itro  naučil jezika, saj sicer ne  bi 
m ogel slediti pouku  v šoli. Kasneje, 
ko sm o delali po  te ren u , smo 
p o s lu š a l i  r a z l i č n a  n a r e č j a  v 
posam eznih  krajih, pa  nisem  več 
vedel, kaj je  pravilna beseda, kaj 
popačenka.
N a p rak s i sm o im eli s tro g eg a  
mojstra, ki ga je  bilo po treb n o  
b re z k o m p r o m is n o  u b o g a t i ,  v 
in te rn a tu  pa je  bila prava vojaška 
disciplina - učne  u re , strog nadzo r 
vzgojiteljev, o d h o d  iz in te rn a ta je  bil 
m ožen le na  podlagi dovoljenja... 
Pa saj nam  ni škodilo, čeprav jih  
veliko ni zdržalo takšnega režima.

Po prihodu v Steklarno Hrastnik ste 
zelo hitro napredovali. Skoraj vsako 
leto ste se povzpeli eno stopničko 
više v  svoj em poklicu.
Mislim, da  sem p ri de lu  marljiv, 
na tančen  in učljiv. V edno sem bil 
tud i pristaš red a  in  discipline na  
delovnem  m estu. V večini sredin  so 
to pogoji, ki tudi m ladem u človeku, 
z a č e t n i k u ,  o m o g o č i j o  t u d i  
n a p re d o v a n je .  P r i s lu h n i l  sem  
ta k ra tn e m u  vodji de lavn ice , g. 
Veraču, ki m i je  m ed  delom  izdal 
m a rs ik a te ro  p o k licn o  skrivnost. 
T udi zaradi tega ga zelo spoštujem . 
Sam pa sem  krepko  strigel z ušesi, da 
bi si j ih  zapom nil čimveč in jih  
čim prej sam preizkusil v praksi.

O d delavcev v šamoterski delavnici 
se  g o to v o  n a jveč  zah teva  in  
pričakuje v času remontov.
Včasih so se rem ontov  lotili precej 
neorganizirano , z n eu re jeno

D an es stvari p red v id im o  prej, saj se  zavedam o p o m eb n o sti 
p reventivn ih  ukrepov.

Ker se  zaved am o, v  kako n em o g o č ih  razm erah se  opravljajo  
nekatera p oopravila , se  trud im o, da b i j ih  b ilo  p o treb n o  čim  
redkeje.

dokum entacijo , varčevalo se je  pri 
m aterialu ... Zato je  bilo p ri izvedbi 
og rom no  improvizacij, ki so nas 
kasne je  d ra g o  stale. P ris to p  k 
zadnjim  dvem  rem on tom  n a  G in  H  
kadnii peči p a  je  bil ravno obraten . 
Če je  izvedba vnaprej p redv idena do 
potankosti, se delo izvaja lepo  po 
vrsti, ko t bi se vzpenjal na  goro. 
P lanu  je  p o treb n o  slediti, saj si po 
zaključku del na  peči ni več m ožno 
ogledati, kaj si nared il in popravljati 
even tue ln ih  napak. Mislim, da jih  
tud i ni bilo.
Včasih so vzdrževali peči, ko je  bila 
res že skrajna sila. Skoraj vsak mesec 
je  prišlo  do  izteka steklovine iz peči. 
D anes stvari predvidim o prej, saj se 
z a v e d a m o  p o m e m b n o s t i  
preventivnih  ukrepov. Sicer p a  je  
danes v ce lo tn i tovarni več red a  in 
discipline, kar je  p ri našem  delu  še 
posebej pom em bno .

Vem, da niste vodja ali š e f  v 
klasičnem pom enu besede - z modro 
haljo in rokami v žepu. Kako poteka 
vaš običajen delovnik?
Po rem o n tih  je  p o treb n o  peči 
vzdrževati. G rajene so v časovnih 
razm ikih: en e  so nove, d rug im  p ase  
že izteka življenska doba. Zato se v

ob iča jn ih  delovnik ih  posvečam o 
predvsem  tem  drugim . Sproti je  
p o t r e b n o  s p re m lja ti  s i tu a c ijo : 
od p rav ljam o  pom anjk ljivosti n a  
pečeh , j ih  oblagam o z m aterialom , 
čistim o s kom prim iran im  zrakom , 
(d a  n e  p r id e  d o  n ezaže ljen ih  
k e m i j s k i h  r e a k c i j  n a  
o g n je o d p o r n e m  m a te r ia lu , ki 
z m a n j š u j e jo  t r a j n o s t  p e č i ) .  
O pravljam o tudi razna vzdrževalna 
d e l a  v o b r a t i h  S t e k l a r n e ,  
inves tic ijska  g ra d b e n a  d e la  p a  
opravljajo zunanji izvajalci, ker je  
nas prem alo .

Pogoji dela, kjer delate, so dokaj 
zahtevni. Kako si ga olajšate? Ali se  
katerega dela lotite z muko?
Če bi im eli vsak delovnik takšna 
dela, ko t so nekate ra  v našem  
delokrogu , bi vsakdo n ad  njim i 
obupal. G re za vroče rem onte . Peč 
p a  se zaradi izpada, ki bi jo  ustavitev 
dela  prinesla, ne sme ugasniti, delo 
p a  p o t e k a  v n e č l o v e š k i h  
razm erah. V ročina je  ogrom na, zato 
sm o oblečeni v posebne obleke, da 
se ne  popečem o. Kisika zm anjkuje, 
ob prvem  pristopu  nad  o d p rtin o  se 
da  zdržati malo dlje, ob vsakem 
naslednjem  pa se zmogljivost telesa



M orda k do m isli, da z nevlaganjem  v  vzdrževanje  
varčujem o, na daljši rok  pa b o d o  to  go tovo  le  večji stroški.

zmanjšuje. Ker sm o le trije, se ne  
m orem o toliko m enjavati. Se sreča, 
da  takšna popravila trajajo kratek 
čas.
Ker se zavedam o, v kako nem ogočih  
ra z m e ra h  se op rav lja jo  takšna 
popravila, se trud im o, da  bi jih bilo 
p o treb n o  čim  redkeje. Pom em bno 
je , da predvidim o takšne situacije in  
jih  p reh itim o . Včasih p a  se na  
starejših pečeh  vseeno zgodi. T udi 
za to , k e r  n a v a d n o  vsako  p eč  
v l e č e m o  d o  m a k s i m a l n e  
iztrošenosti. Takrat pa  le čakam o, 
kdaj se b o  zgodilo in  bo  po treb n o  
reševati.

M enite, da je  ek ip a  zidarjev  
o p tim a ln a  za d e lo  v n ašem  
podjetju?
V n o r m a ln ih  r a z m e ra h  tr i je  
delavci op rav im o  vsa d e la  na  
zidarskem  področju . Res pa  se nam  
za delo  ni treb a  nikoli bati. Vendar 
je  bolje, da  g a je  m alo preveč kot 
p rem alo . K adar pa nas z delom  le 
preveč zasujejo, pa  pokličem o na  
pom oč g. Verača, ki se lahko vedno 
takoj vključi v delo. D ogovorjeni 
smo tu d i z ekipo RCT Tivoli, ki 
sodeluje z nam i ob rem o n tih , da bi 
po po treb i priskočila na  pom oč. 
Doslej nam  to še ni bilo po trebno .

V kakšnih odnosih ste s sodelavci - 
podrejenim i in nadrejenimi, kako 
usklajujete različne interese?
Relativno m lad sem še, pa sem 
najstarejši v naši delavnici. O d nas 
s e  z a h t e v a  s t o r i l n o s t  i n  
odgovornost. M lade ljudi je  lažje 
priučiti za specifična dela, saj se 
šam oterska dela  precej razlikujejo 
od zidarskih, ki se j ih  naučijo  v šoli. 
Bolj so dovzetni za disciplino in 
n a v o d ila . Z a e n k ra t  se d o b ro  
ra z u m e m o , m e d  n a m i v la d a  
spoštovanje in upam , da bo tako 
tu d i  o s t a lo .  T u d i  o d n o s i  z 
n a d r e j e n i m i  s o  d o b r i ,  ja z  
upoštevam  njihova navodila  za 
delo, delavci v delavnici pa  moja.

Zidarji ste prisotni v  vseh delih 
tovarne in jo  zato dobro poznate. 
G o t o v o  v id i t e  tu d i  m n o g o  
pomanjkljivosti?
Marsikaj bi bilo m ogoče našteti, saj 
je  to v arn a  p recej zanem arjena . 
P r e m a lo  sk rb i j e  p o s v e č e n e  
vzdrževanju. Zato se bojim  večjih 
okvar in nesreč. M orda kdo  misli, 
da  z nevlaganjem  v vzdrževanje 
varčujem o, na  daljši rok  p a  bodo to 
gotovo le večji stroški.

Kar se m i zdi, d a j e  najbolj v nebo  
vpijoče je :
-puščajoča streh a  n a  tovarni - voda 
teče po strojih, pa  tudi po ljudeh 
-neurejene tran sp o rtn e  poti 
-okrog tovarne visijo plošče, ki ne  le, 
d a  k v a r i j o  i z g l e d ,  a m p a k  
predstav lja jo  tu d i n ev a rn o s t za 
ljudi.

A li se  v p r ih a ja jo č e m  le tu  
predvidevajo kakšni večji posegi v 
proizvodnji?
Takoj po  novem  letu  nas čaka 
re m o n t n a  e le k tro  peči -opal 
(E P O ), m ed  kolektivnim  dopustom  
pa  še na  F peč i - obe v PC 
Razsvetljava. N a F peči bo  deln i 
rem on t, n a  EPO  p a  bo zgrajena 
nova peč. Sedaj zbiram o po n u d b e , 
p rip rav ljam o m ateria l, n a to  pa  
bom o pričeli z zidavo. Ti rem on ti 
pa so neprim erljiv i s prejšnim a, ki 
sem jih  om enjal (tako po velikosti 
posega - takrat sta delali dve ekipi 
15 . l j u d i  v d v a n a j s t u r n e m  
delovniku, sedaj ga bom o verjetno 
izpeljali kar sam o, kot tud i po 
strošk ih ). Poseg n a  F peči bo  z naše 
strani m alo bolj zahteven, ker bo 
p lin  v peči še vedno  gorel, delali 
bom o n a  vroči peči.

B ili ste le to šji nagrajenec na 
prazniku Steklo in svetloba. Kdaj 
ste izvedeli za to in kaj vam  
priznanje pomeni?
Zvedel sem šele, ko sem prejel 
p ism eno povabilo  za udeležbo  na 
proslavi ob našem  prazniku. Bil sem 
presenečen , saj nisem  pričakoval 
n o b e n ih  p riz n a n j. Č loveku pa 
veliko bolj ko t m ateria lna  nagrada  
godi p riznan je , d a  so tud i d rug i 
opazili njegov tru d  pri delu , in  s 
tem  pokazali, da  spoštu jejo  in 
cenijo tud i človeka sam ega. Mislim, 
da  je  n a g ra d a  zam iš ljen a  k o t 
stim ulacija za boljše delo. Z m oje 
strani je  n am en  vodstva na  vsak 
način  dosežen.

Kako vidite prihodnost firm e, pa 
tudi svojo lastno?
Kot povsod je  tud i pri nas, ko t cokla 
iz p retek lih  časov, še vedno veliko 
d ro b n ih  nap ak  in  še kar precej 
m aneverskega p ro s to ra  za boljše 
d e lo .  M is l im , d a  d e la v c i  v 
proizvodnji d o b ro  in odgovorno  
delam o. O b tem  pa  m e je  ob  vseh 
pripetijah  v našem  gospodarstvu, 
zlasti v zvezi z lastn in jenjem , strah, 
da  se ne  bi takšne špekulacije 
dogajale tud i nam .

Kakšnih posebn ih  načrtov s seboj 
zaenkra t nim am . Mislim, da  bom , 
na  katerem  koli delovnem  m estu  že 
bom , delo  odgovorno  opravljal. V 
današn jih  p recej nepredvidljivih 
časih sem  že tud i razm išljal o 
situaciji, da  bi m oral p ro ti svoji volji 
d rugam . V endar mislim , da  bi delo 
našel tudi kje d rug je  in se izkazal po  
svojih m očeh.

In kako izkoristite prosti čas?
Tega pa  skoraj n im am . Ker sam 
hod im  v službo, m oja plača ne  
zadošča za pokritje  vseh stroškov. 
Zato si m oram  iskati še postranski 
zaslužek. Rad bi več pom agal ženi in  
sinu, ki je  p o p o ln o m a odvisen od 
naše pom oči, pa  m oram  žal najprej 
poskrbeti za m ateria lno  plat. Kljub 
tem u  pa  se ne  pritožujem . Moj 
delovnih  traja 8 -12  ur, žena pa  skrbi 
za sina vse u re  dneva.

A m eriški m anager avtom obilske 
stroke Lee la c o c c a je  nekoč dejal: 
Navsezadnje lahko vsa gospodarska 
d o g a ja n ja  z re d u c ira m o  n a  tr i 
besede: ljudje, proizvodi in dobički. 
Ljudje so na  prvem  m estu. Če 
n im am o dobrega  team a, z d rug im a 
dvem a n im am o kaj p rid a  početi. “

Mislim, da si je  Pero v svoji mali 
sredini ustvaril dober team in d a je  
Steklarna Hrastnik lahko ponosna, 
da on pripada našemu teamu. V 
življenju mu ni posuto z rožicami, 
vendar se ne pritožuje in pomiluje. 
Krepko si mora prizadevati za 
vsakdanji kos kruha. A ko govori o 
delu, ima človek občutek, da govori 
o svetinji, da sta zanj delo in 
premagovanje ovir pri njem užitek 
življenja, da je  to življenje samo. 
Takoje tudi prav in vso srečo Pero.

M arinka Anžlovar

ZAHVALA

D olores Urbajs

Novembra letos je  Dolores Urbajs zapustila našo delovno sredino in 
s tem uredništvo Steklarja.

V imenu uredništva se  za njeno sodelovanje lepo zahvaljujem z 
željo, da se še kdaj oglasi v našem uredništvu.

Slavko Marčen



Bivši vidni sodelavci Steklarne Hrastnik
LEOPOLD MODER

Z gospodom  Modrom sva se za ta klepet začela dogovarjati že pred nekaj 
m eseci. Pa kar nekako nisva prišla skupaj, enkrat je  bil zadržan on, drugič 
jaz. Pa vendar sva si v prvih dneh decembra le našla termin, k ije  obema 
ustrezal. V prijaznem klepetu v dnevni sobi njegovega stanovanja sva se 
preselila v leta, ki bodo kmalu pol stoletja oddaljena od današnjih, k o je  
začel združevati svojo usodo s Steklarno Hrastnik.

G. Polde, se še spominjate svojih 
mladih let?
Sem dom ačin , osnovno šolo sem 
obiskoval v H rastn iku, gim nazijo pa  
v Celju. Šolanje sem  v času vojne 
m oral prekiniti, po  vojni p a  sem se 
p reusm eril n a  o b rtn o  šolo, kjer sem 
se istočasno šolal v gostinskem  in 
trgovskem program u. Kasneje sem 
nekaj časa obiskoval tud i gozdarsko 
šolo in  kratek  čas tudi delal kot 
gozdar - prak tikan t na Ptuju. To delo 
pa m e ni posebej veselilo, zato sem 
se vrnil v H rastnik.
V m lad ih  le tih  sem  ra d  ig ra l 
nogom et, n a  d rug ih  področjih  pa  se 
nisem  posebej udejstvoval, ker so 
bile vse d ru žab n e  in  d ru žb en e  
aktivnosti še precej v povojih.

Precej vode je  že preteklo, odkar kot 
u p o k o jen ec  u živate  zaslu žen o  
pokojnino?
Res je , upoko jen  sem že od leta 
1984, in  sicer z, delovnega m esta 
vodje m enze ozirom a d ružbene  
p reh rane .

Pri brskanju po arhivu sem  na vseh  
vaših odločbah videla  delovno  
mesto vodja prehrane. Pa vem, da to 
ni bilo vaše edino delovno mesto.
Začel sem v industrijski p rodajaln i 
ko t poslovodja. To je  bila trgovina z 
m e š a n im  b la g o m , lo c i r a n a  v 
nekdan ji Pečnikovi hiši. Zaposlena 
sva bila dva poslovodja - eden , ki je  
sprejem al in obračunaval plačila v 
denarju , d rug i pa  v bon ih . N ato so 
m e kadrovali v kom ercialn i oddelek  
-v p rodajo . Večinom a sm o prodajali 
n a  o z e m lje  ta k r a tn e  d ržave  - 
Jugoslavije, nekaj m alega pa smo 
tu d i izvažali. K asneje  sem  b il 
razporejen  v tajništvo za pravnega 
referen ta , na to  p a  za vodjo p reh ran e  
delavcev.

Kako se je  sploh uvedla prehrana 
znotraj podjetja?
Na začetku so m alico delavci nosili 
k a r s seboj. S tek la rjem , ki so 
večinom a stanovali v koloniji poleg  
S te k la rn e , p a  so to p e l o b ro k  
prinašale njihove žene ali o troci kar 
n a  delovno m esto. Sčasom a pa so to 
prepovedali in  ljudje so se, čeprav 
težko, navadili na  m enzo.

Kdaj pa ste resnično začeli skrbeti za 
p o ln e  ž e lo d c e  z a p o s le n ih  v 
Steklarni? Kako je  bila takrat 
organizirana prehrana delavcev?
Po odločitvi vodstva, d a je  po trebno  
u red iti p reh ran o  delavcev znotraj 
pod jetja  in om ogočiti delavcem  tudi 
topel obrok, so m e razpored ili za 
vodjo tega oddelka. Dotlej je  bilo 
m ožno kupiti v m enzi le salamo, sir 
in  k o n z e rv e .  Im e li  sm o  dva 
dislocirana obrata  - m enzo, k ije  bila 
izven prostorov podjetja, k jer so se 
obroki skuhali in razdeljevalnico v 
prosto rih  tovarne. V m enzi smo 
pripravljali tud i 80 -100 obrokov 3- 
k ra t dnevno  (zaj trk-kosilo-večerja) 
za ab o n en te  - v glavnem  stanovalce 
sam skega dom a. Za m alico v tovarni 
pa  smo kuhali en  topel obrok  - 
večinom a eno lončn ice . Prodajali 
smo bloke za toplo  m alico (za 
naročila) in na  podlagi p rodanega 
števila sm o vedeli, koliko obrokov je  
p o treb n o  pripraviti. Tople obroke 
sm o vozili iz m enze v tovarno, 
najprej kar z m opedom . N a začetku 
sm o kuhali tud i za delavce TKI, 
kasneje p a  se je  m enza selila v 
njihove p ro s to re  in so pri n jih  kuhali 
tud i za nas. V endar je  osebje še 
vedno  spadalo  v naš oddelek.

So se delavci navadili na nov način 
prehrane?
N a začetku sm o p rodali prav malo 
top lih  malic, ker ljudje niso bili 
navajeni na  tak način  p reh rane . 
Sčasom a pa  se jih  je  za toplo  m alico 
odločalo vedno  več.
Prav "želodčna politika" je  tista, ki 
daje takojšne povratne rezultate. 
Zlasti kar se tiče negativne kritike. 
D aje malica marsikdaj tudi pohvale 
vredna, redko kdo opazi.
M alice so b ile  v z ače tk u  bolj 
skrom ne. Kar smo lahko ponudili, 
sm o se po trud ili, d a je  bilo okusno 
p rip rav ljen o . V sem  p o treb am , 
okusom  in navadam  pa je  gotovo 
nem ogoče ustreči. Človek se nekaj 
časa nerv ira , kasneje pa  dobi m alo 
debelejšo kožo, d a  lažje preživi. 
Sicer pa  so tako delavci ko t vodstvo 
m enzo  v edno  sm atrali za sicer 
p o treb n o , vendar zelo postransko 
stvar. To pa  se je  odražalo tud i n a  
naših plačah.

Kako pa je  bilo s preskrbo živil?
T rg o v in e  so b ile  ta k ra t  s labo  
založene, zato je  bila m oja največja 
skrb iskanje p o tre b n ih  živil. V 
g l a v n e m  s m o  n a b a v l j a l i  v 
v e le t rg o v in a h  M e rx  C e lje  ali 
Koloniale M aribor. Če smo v tistih 
časih dobili eno  vrečo fižola, smo 
bili že zadovoljni, saj smo vedeli, da 
bom o iz n jega lahko skuhali pasulj 
za dva obroka. Zelje smo kupovali v 
glavah in ga sami ribali... Im eli smo 
prib ližno tedensko  zalogo h rane , 
razen  mesa, ki sm o ga dobavljali 
s p r o t i  v sak  d a n .  T a k ra t  tu d i  
h lad iln ih  skrinj še n i bilo.

Pod vaše okrilje so spadali tudi 
počitniški domovi in prikolice.
K ot veste smo im eli dva počitniška 
dom ova v Porto rožu  in  Bohinju.
S tem  delom  sem bil kar precej 
ob rem en jen , ker sem m oral sam 
poskrbeti za vse, od  osebja dalje 
(kuharice, servirke, čistilke) Prav 
tu  pa  so bili največji problem i. 
Pom ožni kader sm o m orali poiskati 
kar znotraj tovarne. Včasih smo 
im e li s re č n o  ro k o  p r i  iz b ir i , 
velikokrat pa  ženske niso im ele prav 
no b en ih  izkušenj s tovrstnim  delom . 
N ato  pa  so se stranke pritoževale, 
vršiti smo m orali zam enjave. Poleg 
tega pa  je  bila na  m oji grbi še skrb za 
počitn iške prikolice. S indikat je  
določil le letovalce in izbral lokacijo 
za postavitev, vse ostalo p a  smo 
urejali v naši službi.

Vaša delovna sredina je  bila v gla
vnem ženska. Vemo, da je  tu nava
dno problemov še več (majhni otro
ci, bolniške, m edsebojni odnosi).

Tako v m enzi kot v razdeljevalnici 
so bile zaposlene v g lavnem  
p riučene  delavke. R azporejene so 
bile iz različnih delovnih m est 
znotraj S teklarne, pri nas pa smo 
jih  dousposabljali. P roblem  je  bil 
v tem , da  se jih  je  po  usposobitvi 
veliko  o d lo č ilo  za o d h o d  iz 
podjetja  (takrat je  bilo  veliko 
m ožnosti zaposlovanja).
K uharice in prodajalke so m ed 
s e b o j  v e d n o  te k m o v a le  za  
nekakšen prestiž. Sam sem se 
d o b ro  razum el tako z en im i kot z 
d ru g im i. V ečkra t p a  j e  b ilo  
p o treb n o  uporab iti kar precej 
d ip lo m ac ije , da  so se duhovi 
pom irili in sm o lahko družno  
delali naprej.
D olga le ta  sem im el p isarno kar 
znotraj menze-s steklenim i ele
m en ti p reg ra jeno  od  ostalega 
prostora. Vedno je  bila zaposlena 
še ena  adm inistratorka. Kasneje 
sm o se selili v p rosto re  “konju
šnice", v penzijo pa  sem odšel že iz 
upravne zgradbe.

Ali ste kdaj razmišljali, da bi 
zamenjali zaposlitev?
D olga le ta  sem gojil tiho  željo, da 
bi se poskusil še kje drugje. Delo v 
p roda jnem  oddelku  mi je  res 
ležalo  in  sem  ga z veseljem 
opravljal. Vse ostalo pa  sem delal 
bolj zaradi poštovanja pravil igre, 
ker sem  se pustil prepričati, k ak o  
zelo sem  po treben  ali pa  nisem  
zbral dovolj pogum a za odločilen 
korak. In  čas je  tekel, p ro ti koncu 
delovne dobe pa tako ni več veliko 
izbire. Sicer pa se v toliko letih  
doživi m n o g o  d o b re g a ,  p a  tu d i



slabega. V endar je  za to d ru g o  bolje, 
da  se človek z njim  čim  m anj 
obrem enjuje.

Koliko še  sprem ljate današnja  
dogajanja v Steklarni Hrastnik?
Steklarno poznam  v glavnem  iz vesti, 
k ijih  p reb e rem  v Steklarju. Je  pa ne 
ob isk u jem , k e r  j e  g en e rac ijsk i 
p repad  že tolikšen, d a  bi poznal le še 
redkokaterega  zaposlenega. Včasih 
v prostem  k lepetu  kaj zvem tud i od 
sosedov, ki so še zaposleni. Prav 
posebej p a  n e  iščem  tovrstn ih  
inform acij.

Kako živite danes, s čim si zapolnite 
čas?
Živim povprečno , nekoliko  bolj 
skrom no upokojensko  življenje. Ker 
so bile p lače vedno  slabe, j e  takšna 
tudi penzija. N im am  več kakšnih 
posebnih  želja. Čez dan  rad  kaj 
p reberem , g ledam  televizijo. Včasih 
m e obiščejo o troci in  vnuki.
Ko so dnevi lepši, g rem  rad  v Čeče, 
k je r  i m a m o  v ik e n d  z n e k a j  
sadovnjaka in  njive. To je  oaza, 
k a m o r  se la h k o  u m a k n e m  iz 
H ra s tn ik a . Z ž e n o  sva včasih

razm išljala, da  bi se tja kar preselila, 
vendar sva se n a to  zbala zaradi 
o d d a lje n o s ti .  Č lovek  se m o ra  
zavedati, d a je  vsak d an  starejši. Ne 
bi p a  bila rad a  odvisna od tuje 
pom oči.

G osp od  M oder j e  b il ved n o  
preudaren, umirjen in skromen 
človek.
S takšnim pristopom  se da navadno 
d o se č i v eč  k o t z g la sn ostjo , 
n a s t o p a š t v o m  in  n a g l i m i ,  
nepremišljenimi odločitvami. Zato 
je  brez večjih problem ov vodil 
svojo skupinico, ki j e  skrbela za 
polne trebuhe zaposlenih in dobro 
sod elova l tudi z nadrejenim i. 
Z aved a l se  j e  m o d r o s t i, da 
skromnost vodi ljudi na vršace, 
kamor jih predrznost ne bi nikdar 
povzdignila. Tak je  ostal tudi 
danes. Zato so ga cenili nekoč in ga 
cenim o tudi danes. Želimo mu 
predvsem veliko zdravja, da bi 
lahko upokojenska leta preživel 
čim bolj skladno s svojimi željami in 
pričakovanji.

Na ob isku je  bila 
M arinka Ažlovar

ZAHVALA

O b boleči izgubi m oža in očeta 

MILANA KONTRECA

se iskreno zahvaljujeva vsem so rodnikom , prijateljem  in znancem , 
njegovim in najinim  sodelavcem in  sosedom  za izrečena in pisna sožalja, 

za darovano cvetje, sveče in  d en a rn o  pom oč.
Hvala vsem, ki so nam a stali ob  strani v težkih trenu tk ih  in ga 

posprem ili na  njegovi zadnji poti.

Vsem še enk ra t iskrena hvala

žena Sanda in sin Samo

ZAHVALA

O b boleči izgubi d rage  m am e, om ice in om ke 

MARTE ŽABKAR

se iskreno zahvaljujem o vsem, ki ste jo  posprem ili n a  n jen i zadnji poti, 
za darovano cvetje in  številne sveče, steklarski godbi in pevcem , g. 

A ntonu  Kobalu za poslovilne besede in  g. župniku  za opravljen obred. 
Se posebna zahvala naj velja d ruž in i K ostanjšek iz bloka 17, ki nam  je  

stala ob strani in nam  pom agala  v težkih trenu tk ih .

Žalujoča hčerka Vilma, sin Egon, ses tra je lka , b ra tjo ž e , vnuki in  
vnukinje z d ružinam i te r  ostalo sorodstvo.

ZAHVALA

Po h u d i bolezni nas je  za vedno zapustila naša d raga  m am a, stara 
m am a in  prababica

JUSTINA STREHAR

Zahvaljujem o se vsem za izkazano pozo rnost in  izrečena sožalja, 
p o darjeno  cvetje in  sveče.

Vsem skupaj in  vsakem u posebej še en k ra t najlepša hvala

Žalujoče hčerke  z d ružinam i

ZAHVALA

O b boleči izgubi d ragega očeta in  dedka 

MARJANA STRNIŠE

se zahvaljujem o vsem za izrečena ustna  sožalja, p o darjeno  cvetje 
in  sveče te r vsem, ki ste ga posprem ili n a  njegovi zadnji poti. 

Zahvaljujem o se kolektivu S tek larne H rastnik, Forsteku, Gasilskemu 
društvu  S teklarne, godbi in  pevcem  S teklarne za zapete in  od ig rane  

žalostinke in govorniku Zveze združenj borcev.
Vsem se iz srca zahvaljujem o!

Sinova M arjan, Karli in  hčerka  M ilena z družinam i



ZVEZDE GOVORIJO
Horoskop od 15.12. do 15.1 .1998 
Piše astrologinja Milena Zakrajšek

OVEN
Zdaj je  vaš čas za ljubezen in zapeljevanje, saj se nahajate v obdobju, ko 
vam je  vse dovoljeno. Prva polovicajanuarja paje ugoden čas z dobrimi 
m ožnostmi za uspeh na poslovnem  področju. Okrog 13. januarja se 
varujte neprem išljenih izjav.

BIK
Na ljubezenskem področju ne boste pričakovali niti veliko zahtevali, a 
boste sami sebi prikrivali, d a je  tako. Na poslovnem  področju bo prva 
polovica januarja zelo uspešna, izkoristite dneve za dogovore in 
pisanje.

DVOJČKA
Nahajate se v obdobju nepazljivosti, nekoliko boste postrani gledali iz 
črnega kota in pretiravali. Januar bo za vas srednje ugoden mesec. 
Uspešni boste na skupinskih dejavnostih, več zdravja in priložnosti za 
delo lahko pričakujete v drugi polovici meseca.

RAK
V tem m esecu boste zaradi svoje neodločnosti doživljali vse na 
pesimističen način in gledali na življenje samo s črne strani. Tudi 
januar je  precej neugoden m esec. Razmere v vašem ljubezenskem  
življenju se utegnjejo zaplesti.

LEV
Presenečenjem  nikoli konca! Odlična kondicija in ljubezenska 
nagnjenja vas ne bodo izdala. D ecem ber je  čas, ko lahko najdete 
sorodno dušo. V prvi polovici januarja bo vaša volja zakon, toda v bistvu 
se boste počutili nerazumljene.

DEVICA
Planeti ljubezni bodo preizkušali vašo vzdržjivost in upornost. Konflikti 
z vam dragimi osebam i niso izključeni. Januar paje ugoden čas za študij 
in komunikacije vseh yrst, zlasti okrog 12. januarja, ko vam bo jezik  
tekel kot namazan.

TEHTNICA
Pred vami so obetavni dnevi za ljubezen, velika dogajanja na področju  
komunikacij, katera bodo prinesla tudi nova zbližanja. Januar bo rahlo 
neugoden m esec, čeprav boste im eli v prvi polovici dovolj samozavesti 
in moči, da uveljavite svojo voljo.

ŠKORPIJON
Bistvenih spremem b ne bo. O dnosi s partnerjem se bodo gibali v mejah 
norm ale, tudi manjša nesoglasja vas ne bodo vrgla iz tira. Januarja vas 
bo mučila negotovost v srčnih zadevah, okrog 13. pa se boste 
preusmerili na bolj praktične stvari.

STRELEC
Venera in Mars v vašem znam enju prirejajo velika presenečenja. 
Izžarevali boste svoj značilni šarm in kot magnet privlačili tuje poglede. 
Januar bo dokaj prijeten m esec, toda z denarjem se ne igrajte, saj bodo  
vaša pričakovanja večja od možnosti.

KOZOROG
Znašli se boste na razpotju. Nezainteresirani boste na področju 
ljubezni, kar bo vašega partnerja spravljalo v obup. Januarja pa bodo  
novosti v delovnem  okolju, toda pazite na zdravje.

VODNAR
Veliko se boste gibali m ed ljudmi, vendar pazite, da neprem išljeno ne 
stopite v napačno zvezo. V prvi polovici januarja vas bo razganjalo od  
energije, toda velika razvnetost bi vam lahko škodila. Pazite se prepirov, 
višek energije pa izkoristite pri športu.

RIBI
Ljubezen vam bo delala preglavice. Počutili se boste osamljeni in na 
trenutke nepriljubljene. Kriza bi lahko postala zelo resna, če 
problem ov ne boste reševali sproti. Januarja prisluhnite sanjam, dobili 
boste navdih.

ZANIMALO VAS BO
ČaS beži in beži, sedaj pa smo se ustavili 
tik pred časom, ko se počasi poslavljamo 
od letošnjega leta. Mesec december, je  
mesec ki ga vsi nestrpno pričakujemo, ko 
večeri že dajejo znake bližajočega se 
slovesa od leta, saj naše mesto žari v 
raznobarvnih okraskih in lučeh.
Naša mladež je  že bila razcvetena ob 
Miklavževih darilih, vendar pričakovanja 
Božičnih in daril Dedka Mraza so še 
velika.
Ne pustimo se zavesti čaru decembra in 
se posvetimo našemu namenu, da vas 
seznanim z dogajanji v naši firmi, našem 
in vašem podjetju.
Od zadnjega srečanja sem vas dolžna 
seznaniti s spremembami dveh mesecev, 
in sicer oktobra in novembra 1997.
Pred novimi podatki, vas vedno spomnim 
na podatek ob zaključku preteklega 
dogajanja in tudi tokrat ne bo izjeme. 
Mesec september 1997 smo zaključili s 
skupnim številom 784 zaposlenih, med 
katerimi je  bilo 353 žensk in 431 moških, 
med vsemi pa smo imeli 24 delavcev 
sprejetih za določen čas in 3 pripravnike. 
Od tega zadnjega podatka so bile tudi 
spremembe in sicer:
V MESECU OKTOBRU 1997 smo na
novo ZAPOSLILI 3 DELAVCE in sicer: 
Zaradi potreb v obratu PC pogrnjena 
miza smo za določen čas 6 mesecev v 
redno delovno razmerje sprejeli kar dva 
delavca, Gregorja Drakslerja in Ivana 
Muhoviča in sicer na delovno mesto 
strojnika 3. Zaradi pomanjkanja mizarjev 
smo za mizarja 1 sprejeli Antona 
Pinterja.
Delovno razmerje sta PREKINILA 2 
DELAVCA, in sicer:
UPOKOJENA PO DOLOČEN ČASU (2 
DELAVCA):
Jože Klepej, delavec težak v obratu 
priprave zmesi in taljenja ter Ivan 
Križnik, ročni pihalec stekla 1 v PC 
razsvetljavi, bosta svojo dokončno in 
z a s lu ž e n o  u p o k o j ite v  p r ič a k a la  
doma.Tako smo mesec oktober 1997 
zaključili s skupnim  številom  785 
zaposlenih, med katerimi je  bilo 353 
žensk in 432 moških, med vsemi pa smo 
imeli 25 delavcev sprejetih za določen 
čas, 3 pripravnike in 1 delavca sprejetega 
s poizkusnim rokom.
V MESECU NOVEMBRU 1997 smo na 
novo ZAPOSLILI 16 DELAVCEV, in 
sicer:
Zaradi povečanega obsega del in potreb 
po delavcih v obratu pregleda, smo za 
določen čas sprejeli kar 16 mladih 
delavcev: in sicer Elvirja Adžikiča, Havo 
Alič, Mevlido Avdičevič, Ediso Bašič, 
Aleša Brajerja, Janeza Brečka, Radmilo 
Colič, Vesno Jeran, Seve ri n ko Jovanovič, 
Sadeto Mujič, Elviso Pilipovič, Slavico 
P o v še , D eja n a  S av iča , G regorja  
Semeniča, Aleksandro Šarkezi, Munirà 
Trgaloviča.
Delovno razmerje je  PREKINILO 7 
DELAVCEV, in sicer:
SINET (3 DELAVCI):
V hčerinsko podjetje Sinet d.d. so bili 
razporejeni 3 naši delavci, in sicer 
pregledalki stekla 3- Antoneta Leve in 
Naza Ramenjaševič ter Ivan Jančar - 
pomožni delavec v invalidski delavnici.

SPORAZUMNO (1 DELAVKA):
Na lastno željo in s sporazumom je

delovno razmerje prekinila Maja Knez, 
kuharica v obratu prehrane delavcev. 
DOLOČEN ČAS (1 DELAVEC):
V obratu PC embalažnega stekla se je 
iz tek el d o lo č e n  čas Samu Šere.. 
IZKLJUČEN (1 DELAVEC):
Izključen je  bil Viktor Močnik, odn°šaUc 
steklenih izdelkov.
UPOKOJEN PO DOLOČEN ČASU (1 
DELAVEC):
Martin Plazar, teh talec kemikalij v obratu 
priprave zmesi in taljenja bo svojo 
dokončno in zasluženo upokojitev  
pričakal doma.
Ob upoštevanju navedenih sprememb 
prihoda in odhoda delavcev v mesecu 
novembru 1997, smo omenjeni mesec 
zaključili s skupnim  številom  794 
zaposlenih, med katerimi je  361 žensk in 
433 moških, med vsemi pa imamo 37 
delavcev sprejetih za določen čas, 3 
pripravnike in 1 delavca sprejetega s 
poizkusnim rokom 2 mesecev.

PRIRASTEK V DRUŽINI
Sredi meseca novembra se je  v hišo 
družine Romana Lipovška, operaterja na 
šrumfirni liniji naselilo obilo veselja in 
navdušenja, kajti mami Stanka je  povila 
hčerko Ines, triletni bratec Matej pa bo 
čez kakšno leto v mlajši sestrici našel 
pravo igrivo prijateljico.
Mladi družini želim obilo zdra\ja in 
čimprejšnijih stabilnih korakov v novi 
svet ter veliko skupne sreče.

POROČILI SO SE:
V lepem oktobrskem mesecu sta skupno 
življensko pot sklenila in potrdila naša 
delavca Saljka Lukovič, pregledalka 
steklenih izdelkov in Simon Kovač, 
voznik viličarja v obratu pregleda  
steklenih izdelkov.
Novemu zakonskemu paru želim obilo 
sreče in čim manj preprek na novi skupni 
življenski poti.
Tudi z rubriko JUBILANTI (to so 
delavci, kateri so svojo pripadnost firmi 
izkazali z dolgoletnim delom, kateri so za 
to prejeli tudi skrom no jub ilejno  
nagrado), se nismo že dolgo srečali, zato 
vam sedaj posredujem te podatke:
10 LET
Miran Cvet - ključavničar, Borka Dakič - 
pregledalka stekla 2, Srečko Medvešek - 
vodja vzdrževanja strojev, Katja Okoren - 
izvijalka klešč, Milena Pavčnik - planer- 
analitik in Mitja Rugelj - dežurni strugar. 
20 LET
Bedri Jashari - strojnik 3 , Matej Kaiser - 
iz m e n o v o d ja  , A ljana M uhvič - 
pregledalka stekla 2, Redžep Ramič - 
pomožni delavec v invalidski delavnici in 
Drago Suhadovčan - strojnik 1 
30 LET
V teh dveh mesecih ni bilo jubilanta s 30 
let delovne dobe.

ČESTITAMO VSEM!

Kadrovska služba Slavi BRAJER



Nagradna križanka

POPULARNA GLASBA, 
KI SE JE  RAZVILA 

IZ ROCK AND ROLA
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VIDOV
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BRANE
OBLAK

RESASTA
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TIVNIM 

NABOJEM

STEBLO
VODNE

RASTLINE

IZRASTEK V 
USTIH
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1
9
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MEŠETAR IZ 
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JUŽNI 

AMERIKI

AKVARIJSKA
RIBICA

SLOVENSKI
ETNOLOG

(ANGELOS)
ITAL.HLM.
IGRALEC
VALLONE

Kmet je  odpeljal lubenice na morsko 
obalo, da bi jih  prodal. Rekli so mu, da 
lahko napravi največji prom et na 
nudistični plaži. Res gre tja in kmalu 
zagleda golo lepotico. Ta opazi lubenice 
in začne izbirati. Kmet pa kar ne more 
odvrniti oči od nje. Lepotica to brž 
opazi: "Kam ste se pa zagledali, ata? Ali še 
niste videli gole ženske?" "Videl, videl, 
kaj bi to. Zanima me le, od kod boš 
izvlekla denar, da boš plačala lubenico. ”

Sindikalni zaupnik nagovori zbrane 
uslužbence: "Poslušajte me zdaj vsi! Po 
dolgih in mučnih pogajanjih se nam je  
posrečilo skleniti odlično kolektivno 
pogodbo. Zvečanje plač za 50 %, dva 
meseca plačanega dopusta, francoski 
kuhar v menzi, delali pa boste samo še po 
en dan v tednu!" Iz ozadja se oglasi 
ogorčen glas: "Pa menda ja ne ravno v 
petek?"

N  agradna križanka

M ed reševalce s pravilnim i rešitvam i 
nag rad n e  kriaeanke bo  žreb razdelil 
n ag rade  v skupni vrednosti 11.000 
tolarjev in sicer:
1. nag rada  5.000 tolarjev
2. nagrada  3.000 tolarjev
tri nag rade  po  1.000 tolarjev

Izrezek z vpisano rešitvijo pošljite na  
naslov: U redn ištvo  STEKLARJA, 
C esta 1. m aja 14, 1430 HRASTNIK 
d o l5 .1 .1998

Nagrajeni reševalci
Za nag rad n o  križanko objavljeno v 
STEKLARJU št. 1 0 /9 7  smo dobili 73 
rešitev. Ž reb je  prisodil nag rade  
naslednjim :

1. nagrada  5.000 tolarjev:
Jože  Rojko
2. n ag rada  3.000 tolarjev:
T om o U ld rijan , upoko jenec
3. -5. nag rada  po  1.000 tolarjev: 
E d i t a  Č a d e ž , A n ic a  P o s le k ,  
u p o k o j e n k a ,  N a d a  K a v š e k  
upokojenka.
Rešitev križanke iz prejšnje številke
V O D O R A V N O :  i v j e ,  s r a b ,  
O K R O G L A  M I Z A ,  E d i ,  V 
STEKLARSKEM /G R A D U / ,os, Ga, 
ab itu rien t, starleta, na t, portir, Rila, 
M irko, ski, Nisa, A rad, urar, kavč, 
A.K., kanu, Agadir, E pp, D.A., Adi, 
m inom et, k reten , ranjak , navada, 
Ščuka, Anadir, Raim u, L.S., gozd, 
rit, gin, Street, E leanor, moskit, 
Utva, netresk, ustava, stas.

/K .D ./

STEKLAR

S te k la r  - g la s ilo  d e la v c e v  S te k la rn e  
H r a s tn ik  u r e ja  u r e d n iš k i  svet: 

M a r in k a  A n ž lo v a r, S o n ib o j  K n e ž a k , 
M a ti ja  K o r i tn ik , S lav k o  M a rč e n ,

P av e l B a u e rh e im ..
G la v n i u r e d n ik :  S lav k o  M a rč e n . 
O b lik o v a n je :  A le n k a  L esk o v šek . 

F o to g ra f ije :  B r a n k o  K lan čar.
L e k to r :  H e r t a  E r m a n  

G ra f ič n a  p r ip r a v a  in  tisk :
T is k a r n a  V e le n je

Naslov uredništva: Steklar Hrastnik, 
C.l. maja 14, tel.: 0601 54 600 

Po mnenju urada za informiranje pri vladi 
Republike Slovenije (št.23/32-934) z 
dne 25.1.1993 je  glasilo proizvod 
informativne narave za katere se 

plačuje 5-odstotni prom etni davek.


